

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKĚSMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, July 1975

Paints, varnishes, glues and similar products: the Commission
proposes that technical barriers to trade be eliminated

The Commission has just presented to the Council a proposal for a directive concerning the approximation of the Member States' laws on paints, varnishes, glues and similar products. The aim of this proposal is to ensure freedom of movement for such goods in the Community while improving ways of safeguarding the lives and health of members of the general public by means of harmonization of the national provisions on the classification, packaging and labelling of the products in question.

Why this proposal? Paints, varnishes, glues and similar products are put on the market and used each day in large quantities. A number of them possess dangerous properties. Some contain toxic or harmful substances which have been at the root of serious disorders - and in certain cases death. Others are corrosive or irritant or liable to cause explosions.

While in all the Member States there are laws in force with the aim of eliminating these hazards as far as possible, these laws are marked by appreciable differences and thus form a major obstacle to trade within the Common Market.

Hence it is that in its proposal for a directive the Commission lays down the consistency of paints, varnishes, glues and related products which may be put on the market in the Community. It proposes detailed requirements for the packaging and labelling of preparations in keeping with the risks they present. The degrees of risk are appropriately classified in the directive, which states specifically whether the products in question are "toxic", "harmful", "corrosive", "irritant", "combustive" or "readily inflammable".

By this measure the Commission does not in any way aim at harmonization in the form of reduction to the lowest common denominator. So far from this, the provisions of the directive give consumers greater protection by providing them, through clear labelling, with accurate information on the properties of the products concerned. The proposed directive also prohibits the use of lead in paints to be employed on surfaces accessible to children.

As these are provisions which concern the protection of life and health, it has proved necessary to adopt the "complete harmonization" solution. This means that the Member States will have to bring their national provisions into line with Community provisions.

It is planned to have the directive adopted by the Council before 1 January 1976. The directive forms part of the Council's programme on industrial policy.

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, juillet 1975

Peintures, vernis, colles et produits connexes : la Commission propose d'éliminer les entraves techniques aux échanges

La Commission vient de soumettre au Conseil une proposition de directive concernant le rapprochement des législations des Etats membres relatives aux peintures, vernis, colles et produits connexes. Cette proposition a pour but de garantir la libre circulation de ces marchandises dans la Communauté tout en améliorant la protection de la vie et de la santé de la population au moyen d'une harmonisation des dispositions nationales de classification, d'emballage et d'étiquetage des produits en question.

Pourquoi cette proposition? Les peintures, vernis, colles et produits connexes sont mis sur le marché et utilisés chaque jour en grandes quantités. Un certain nombre de ces produits présentent des caractéristiques dangereuses. Certains contiennent des substances toxiques ou nocives qui ont été à l'origine d'affections graves entraînant dans certains cas la mort. D'autres sont corrosifs ou irritants ou peuvent provoquer des explosions.

S'il existe actuellement dans tous les Etats membres une législation en vue d'éliminer ces dangers dans la mesure du possible cette législation présente des différences notables et constitue ainsi un sérieux obstacle aux échanges dans le Marché Commun.

C'est pour cela que la Commission définit dans sa proposition de directive la consistance des peintures, vernis, colles et produits connexes qui peuvent être mis sur le marché dans la Communauté. Elle propose des prescriptions détaillées pour l'emballage et l'étiquetage des préparations, en fonction du danger qu'elles présentent. Les degrés du danger sont bien classifiés par la directive, qui spécifie qu'il s'agit de produits "toxiques", "nocifs", "corrosifs", "irritants", "combustibles" et "facilement inflammables".

Par cette mesure, la Commission ne vise nullement à une harmonisation sous forme de réduction au plus petit dénominateur commun. Bien, au contraire, les dispositions de la directive assurent aux consommateurs une grande protection en leur donnant, par un étiquetage clair, une information précise sur les caractéristiques des produits. En outre, la proposition de directive interdit l'emploi du plomb dans les peintures destinées à des surfaces accessibles aux enfants.

S'agissant de dispositions concernant la protection de la vie et de la santé il a paru nécessaire de choisir la solution d'harmonisation totale. Cela signifie que les Etats membres devront remplacer leurs dispositions nationales non conformes par les dispositions communautaires.

L'adoption par le Conseil est prévue avant le 1er janvier 1976. La directive figure dans le programme du Conseil concernant la politique industrielle.